

ACTA del Consell de Barris de la Floresta

Dia: dijous, 10 d'octubre de 2024
Hora: de 18h a 20h
Lloc: Centre sociosanitari de la Floresta
Sessió: 4a sessió

Hi assisteixen:

Presidència

Sr. Francesc Duch Altet, president del consell i regidor d'Habitatge
Sra. Teresa Bages Zapater, sots presidenta del consell
Sr. Òscar Jané Espelt, secretari del consell

Per part dels grups municipals

Sra. Maria Jose Mata, vocal grup polític JUNTS
Sr. Alfredo Bergua Valls, vocal grup polític PP
Sra. Aina Balada Tarrés, vocal grup polític En Comú Podem
Sr. Alejandro Muñoz Fernández, vocal grup polític PSC
Sr. Oscar Martí Gutiérrez, vocal grup polític CUP-PC

Per part de les entitats

Sra. Carme Farré, El Mussol
Sra. Ives Burguet, Sol i Aire
Sra. Imma Oliva Arias, Sol i Aire, grup autoprotecció
Sra. Carolina Oliva Arias, Sol i Aire, grup autoprotecció
Sr. Nicolas Bose, Mas Fortuny
Sra. Maria León, Associació de propietaris i veïns de la Floresta
Sra. Blanca Font Blanch, Associació de propietaris i veïns de la Floresta
Sr. Guillermo Gallego Moras, Associació de propietaris i veïns de la Floresta
Sra. Carola Alegre Aubets, Comissió de cultura
Sr. Òscar Costa Ruibal, Comissió de memòria històrica
Sra. Clara Vernet, El Cau
Sr. Juan Antonio Merino Muñoz, Espai + 60

Per part de l'Ajuntament

Sra. Cristina Paraira Beser, regidora Gestió urbana, mobilitat i canvi climàtic
Sra. Gemma López Vañó, directora de Medi ambient
Sr. Antonio Royo Estopañan, cap de Protecció civil
Sra. Marina Casals Tres, sots directora de Participació Ciutadana

Sr. Oriol Arechavala Roé, tècnic de Participació Ciutadana
Sra. Ester Castanyer Corominas, tècnica de Participació Ciutadana
Sra. Olga Sentís Barja, Participació Ciutadana
Sra. Carlota Par, Servei d'Acció Comunitària
Sra. Ariadna Martínez Domènech, Servei d'Acció Comunitària

Per part del projecte FIREPRIME

Sra. Elsa Pastor Ferrer, UPC
Sra. Pascale Vacca, UPC
Sr. Martí Romaní, Fundació Pau Costa
Sr. Guillem Canaleta, Fundació Pau Costa
Sra. Xesca Baró Valls, responsable d'Informació, Subdirecció de Programes en Protecció Civil.
Direcció General de Protecció Civil
Sr. Carles Corral, tècnic responsable del projecte europeu RESIST
Sr. Manel Pardo, oficial Cap del Parc de Bombers de Castellbisbal, Rubí i Sant Cugat
Sr. Oriol García, ADF

Per part de la ciutadania

Sr. Francesc Villaroya Gombau, Sra. Joana Terrade Bosch, Sra. Imma Pujol Velázquez,
Sr. Manuel Romaní, Sr. Mark Combellack Carbonell, Sra. Judit Pueyo Rovira, Sra. Andraina
Rockstroh, Sr. Ignacio Rica, Sr. Rafael Gómez, Sr. Josep Antoni Domínguez Rubio, Sra. Carolina
Ontaño, Sra. Cristina Bonet, Sra. Rosa Reñé Passoles, Sra. Teresa Sarries, Sra. Anahita Nassir,
Sr. Marc Terrida, Sr. Pep Puig, Sra. Pepita Jiménez, Sra. Ana Maria Nagy

Per part de la premsa

Sr. Pau Vázquez, TOT MEDIA; Sra. Sílvia González, Cugat.cat; Sra. Laia Coronada, ElCugatenc

Ordre del dia:

1. Aprovació de l'acta anterior
2. Presentació del Projecte Europeu FIREPRIME (de prevenció d'incendis) i Impuls dels Grups d'Autoprotecció d'incendis (15')
3. Informacions de les comissions
 - o Comissió de Drets Socials (5')
 - o Comissió Cavalcada Reis (5')
 - o Senglar Cultural (5')
 - o Comissió d'Història (5')
 - o Comissió Educativa (5')
4. Torn obert (10')
5. Informe de presidència (15')
 - o Obres fetes a l'escola, al pavelló i a la piscina

- o Estat i gestions del local del CAU de la Floresta
 - o Projecte de remodelació del descampat de la Plaça del Centre.
 - o Pacte per la Convivència
 - o Grup de Treball d'Espais i Equipaments de la Floresta
 - o Estat places/línies escola Bressol la Mimosa
6. Nou projecte de Pressupostos Participatius de la Floresta: T'apropro al teu destí (5')
 7. Proposta d'Agenda activitats de la Floresta (5')
 8. Torn obert (15')
 9. Agenda

Desenvolupament de la sessió:

El Sr. Duch obre la sessió i dona les gràcies per l'assistència.

1.Aprovació de l'acta anterior

S'aprova l'acta anterior per assentiment.

2.Presentació del Projecte Europeu FIREPRIME (de prevenció d'incendis) i Impuls dels Grups d'Autoprotecció d'incendis (15')

El Sr. Duch fa les presentacions de les persones que han vingut a presentar el projecte FIREPRIME.

La Sra. Pastor, directora del programa europeu, explica el projecte FIREPRIME. L'objectiu és desenvolupar eines i serveis per ajudar a la gestió del risc d'incendi en avaluar els punts vulnerables dels habitatges. Es desplegarà a tres nivells: 1.seguretat a escala de propietari, 2.a nivell comunitari, 3. A nivell d'infraestructures. La implementació es farà al llarg de 2025 i finalitzarà el 26.

Es presenta la proposta d'aplicació i es proposa una formació per voluntaris. Explica que aquesta aplicació servirà per analitzar i valorar les vulnerabilitats de cada casa. A nivell de propietari, es desenvolupa l'aplicació mòbil que fa un test a la casa i hi ha una puntuació que indica la vulnerabilitat amb els punts forts i febles. Es demana voluntaris per fer una formació d'aquest servei i es puguin definir accions

Es començarà a treballar la prova pilot amb veïnat de Sol i Aire i la Floresta.

De manera complementària es realitzaran actuacions de sensibilització amb adults, infants i joves. Del grup d'adolescents i infants es contactarà amb la comissió educativa, i pels adults es farà a través de les Associacions de veïns i la comunitat organitzada. Es faran dues jornades de prevenció i autoprotecció, una a la primavera i una altra a l'octubre. A nivell de la UPC també es farà un estudi de vulnerabilitat.

El Sr. Duch convida a qui vulgui formar part del grup de voluntaris que ho digui.

La Sra. Pastor explica que la idea es fer una primera fase de *tasteig* amb un grup reduït de persones al febrer i després es desplegarà a tota la gent possible.

La Sra. Pueyo pregunta quina és la seqüència posterior a l'anàlisi de vulnerabilitat.

La Sra. Pastor indica que serà una informació valuosa per a tots, que servirà per a realitzar actuacions de prevenció, conscienciació i un millor coneixement del territori per part dels cossos d'emergència..

La Sra. Baiges dona pas a les informacions de les comissions.

3. Informacions de les comissions

La Sra. Font, de la **Comissió de Drets Socials** exposa que: 1. hi ha 145 persones soles i que el menjador social va per bon camí, 2. demana un centre de prestacions socials o centre de dia ja que no tenen residències, 3. treballen pel retorn del bus L4 al barri, 4. insta que s'arregli l'ascensor dels FGC, 5. demana col·laboració per a la Taula de la Gent gran.

El Sr. Duch respon que l'ascensor està en reparació de la caixa perquè no entri aigua i ho estan reclamant a FGC. Dels altres temes s'està fent seguiment.

La Sra. Alegre de la **Comissió Cavalcada Reis** fa una crida a participar. De part del **Senglar Cultural** explica que la festa major va ser un èxit i que ja preparen la castanyada. Informa que l'associació celebrarà l'any que ve 12 anys. Afegeix que no hi és l'alcalde i va dir que hi seria sempre. La Sra. Baiges comparteix que era previst que vingués.

El Sr. Costa de la **Comissió d'Història** informa que l'any vinent es celebra el centenari de l'arribada del ferrocarril a la Floresta i serà el 8.08.2025. Comparteix que s'han reunit amb la companyia per vincular-ho amb la festa major i es faran xerrades i anècdotes del veïnat. Proposa una reunió amb el Sr. Duch. El Sr. Duch accepta la col·laboració.

El Sr. Costa explica que es vol fer una exposició i que no es pot usar l'estació però es pot implicar a FGC d'alguna manera.

El Sr. Jané de la **Comissió Educativa**, se sumen a la demanda del transport, vol saber què passa amb la manca de places de La Mimosa, el camí escolar, demana pla de manteniment per a les obres fetes a l'escola de la Floresta, l'Olimpyc està tancat per obres i l'espai ha donat problemes i agreix a l'Ajuntament l'ajuda, i denuncia que no tenen biblioteca.

El Sr. Duch espera donar notícies en el proper consell de barris sobre el camí escolar, les obres de l'Olimpyc a la propera vegada s'hi estarà més a sobre, quant a la biblioteca es mirarà amb la comissió d'espais. Explica que s'estan fent proves per gravar la sessió i mirar des de casa.

La Sra. Baiges explica que el **Pacte per la convivència** és una eina de la Floresta des del 2017 i el compromís és que el consell de barris no perdi aquesta eina. Arran de conflictivitat a les

places s'ha fet una reunió amb l'Ajuntament el 26.09.2025. S'ha creat una taula interna de coordinació dels tres serveis que són policia, Drets socials i Participació, on s'ha explicat que s'ha fet el seguiment policial amb 81 serveis planificats i 44 a demanda, el 50% són gent de fora de Sant Cugat i es fa el seguiment del 80% de la meitat que sí son del municipi. Les propostes que van sorgir són: recuperar el parc infantil per als infants, transmetre-ho a les entitats que es fan coses, desactivar missatges relacionant persones migrades amb delinqüència, reconèixer el paper important dels bars i restaurants i treballar que a la Floresta hi ha consum no saludable. Per a l'Ajuntament: 1.canvis de l'entorn com il·luminació i plantes que fan de vigilància natural, es visitarà a la nit i es farà pressupost, 2.programa educadors de carrer per incloure als pressupostos 2025. Les passes és tornar a reunir-se pel Pacte, qui més el signa, entendre'l bé, la diagnosi que està ben feta cal recuperar-la i implementar-la.

La Sra. Font pregunta què vol dir que el local del BBVA està desocupat.

La Sra. Baiges reconeix que és un error i s'ha de treure.

El Sr. Gallego fa una reflexió sobre les **comissions d'urbanisme, habitatge, medi ambient i mobilitat** que no funcionen i demana per al proper consell estiguin en funcionament.

El Sr. Duch comparteix que farà una convocatòria oberta per donar-hi continuïtat.

El Sr. Gallego fa una crida per tenir voluntaris per a aquestes comissions.

4. Torn obert

El Sr. Merino pregunta què passa amb el tema de la plaça, si s'ha comprat la NORMA, i si es tira endavant el local.

El Sr. Duch explica que hi va haver un error per part del BBVA que va creuar dades i s'havia d'haver comprat la Normaa i es compromet a contactar amb Promusa.

El Sr. Merino pregunta com està el jardí Solà i el Chambao i diu que els tècnics no saben que anava dins del projecte.

La Sra. Pueyo proposa que es faci una recollida prèvia de problemes i que el president ja vingui amb les respostes perquè tot sigui més àgil i eficient.

La Sra. Baiges respon que ja es fa el seguiment i que es respon a les demandes del consell de barris anterior.

El Sr. Duch comparteix que es van fer reunions per acordar l'ordre del dia i allà es pot fer el recull de temes.

La Sra. Pueyo demana del bus a demanda un retorn de l'ús, les rutes, la gent per poder valorar el servei i amb l'estadística es demostrarà que no funciona. El problema és que és un autobús per a la gent sola però no poden arribar a la parada i la solució seria una furgoneta.

El Sr. Duch es compromet a demanar un informe o que vinguin al consell i a partir d'aquí fer propostes de millora. El tema del transport entra en la nova gestió per l'AMB.

La Sra. Baiges opina que fa falta una comissió de mobilitat.

El Sr. Villaroya exposa que com a veí del Casino hi ha problemes de soroll, no de les activitats vinculades al barri i sí de les activitats de discoteca a l'aire lliure que no té res a veure amb el

barri. El soroll arriba a les cases i les vibracions també, i a més hi ha molèsties extenses com la brutícia i aparcament dens. Demana: 1.limitar les activitats sorolles, 2.la implementació de la reducció del soroll i vibració, 3.que les activitats es publiquin i es respectin els horaris, 4.ser curós amb la neteja. Demana que l'Ajuntament tingui cura de la programació de les activitats no vinculades al barri. Comparteix que faran un escrit formal a l'Ajuntament. Afegeix que el consum d'alcohol és massiu i es creen situacions complicades.

El Sr. Duch reflexiona que cal aplicar el Pacte de la convivència. Cal saber d'on venen aquestes iniciatives. Convida a la reunió del grup de treball sobre el Casino que es farà el dia 29 d'octubre a les 19h al Casino per conèixer l'equipament i saber les activitats i es posarà aquest punt.

La Sra. Pueyo apunta que cal protegir la natura dels sorolls i llums.

La Sra. Alegre reivindica que el Casino obri les portes els caps de setmana.

El Sr. Merino exposa que l'ascensor dels FGC sempre ha funcionat malament i que la solució és canviar-lo. Pregunta per què són els refugis climàtics ja que el local està tancat a l'agost i demana el proper any s'obri. Del tema de la biblioteca hi ha una moció al respecte. Demana que es posin les plaques al parc de les dones.

La Sra. Alegre proposa que el lloguer que es tregui del Casino s'inverteixin a manteniment.

El Sr. Gallego proposa que el Pacte per la convivència es faci evolucionar en positiu i es converteixi en actes per la convivència, que s'impliquin les entitats, l'AFA i l'Olimpyc i es facin activitats cíviques. Demana que es repari el bicibox i es mantingui tot i el vandalisme.

5. Informe de presidència

El Sr. Duch informa que:

5.1 Obres fetes a l'escola, al pavelló i a la piscina, a les escoles s'hi ha posat ventiladors i al pavelló s'ha fet una intervenció d'ignifugació.

5.2 Estat i gestions del local del CAU de la Floresta, es podrà mantenir l'activitat al lloc on és ara. De moment es faran les obres necessàries per seguretat.

5.3 Projecte de remodelació del descampat de la Plaça del Centre. Es farà la millora de la plaça del Centre.

5.4 Grup de Treball d'Espais i Equipaments de la Floresta, Es proposa una reunió per al 29 d'octubre per a parlar del Casino.

5.5 Estat places/línies escola Bressol la Mimosa, no hi ha autorització de la Generalitat per implementar el 4t grup de moment.

6. Nou projecte de Pressupostos Participatius de la Floresta: T'apropro al teu destí

El Sr. Gallego explica que es posarà un adhesiu al cotxe i els caminadors també la duran i així serà fàcil identificar-se, a més de fer pedagogia, però no es resolt el tema de la mobilitat que competeix a l'Ajuntament que ha de complir dur L4 i la freqüència de busos.

7. Torn obert

La Sra. Alegre demana d'arrencar la comissió de cultura.

La Sra. Baiges proposa de fer un calendari d'activitats perquè no es solapin.

El Sr. Merino exposa que els esglaons de les escales del passatge Pearson són massa alts i demana que s'arreglin.

El Sr. Duch diu que estaria bé arreglar-ho i ho consultarà.

La Sra. Font demana que es torni a posar la barana de la rampa mirant cap el CAP.

El Sr. Merino denuncia que es pinta a mitges.

La Sra. Alegre exposa que el pas de vianants de skate està a mitges.

La Sra. Vernet diu que no hi ha informació cada mes sobre l'estat del Cau i a finals de mes tenen prevista una reunió amb l'Ajuntament i pregunta si per al Cau no hi ha pressupost

El Sr. Duch respon que el tema no està tancat i s'hi està treballant perquè es facin les obres de reparació i puguin continuar estant-hi.

La Sra. Farré exposa un problema de soroll amb els gossos sols que borden a altes hores i amb les festes privades que ningú no controla, tot és contaminació acústica. Anuncia que hi haurà una fira el 27 d'octubre i tallers al Chambao i a Medi ambient no saben on era, el camí alternatiu a la riera, si les vicines del Casino s'emparressin seria refugi climàtic, pregunta per què es fa la poda d'arbres.

La Sra. León pregunta pels pressupostos participatius per arreglar cosetes del barri.

El Sr. Duch explica que es farà un replanteig dels pressupostos participatius forçats pel tema econòmic i amb la idea de millora, pendent de saber els diners, ho explicaran quan estigui més avançat, no hi ha data per als propers, i segur que aquest any no, serà ja al 2025 quan hi hagi pressupost. Afegeix que ara s'estan tancant projectes.

La Sra. Baiges explica que el govern encara no s'ha posat d'acord amb el pla d'inversions i llavors se sabrà quant li toca a la Floresta.

El Sr. Duch explica que és un procés econòmic.

La Sra. Pueyo respecte de les inversions reivindica que la segona fase de les escales i passatges no està feta. Demana informació per al proper consell de barris.

El Sr. Duch proposa fer-ne una a l'any per avançar.

El Sr. Merino diu que n'hi ha per fer i ell neteja les herbes de dos passatges.

El Sr. Duch explica que s'han netejat/desbrossat dos passatges amb les tasques de gestió forestal de les franges.

La Sra. Baiges comparteix l'agenda.

El Sr. Duch tanca la sessió a les 20h